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ACTA DE LA PERMANENT DEL CONSELL MUNICIPAL DE LESBIANES, GAIS, 

TRANSSEXUALS, BISEXUALS I INTERSEXUALS DE BARCELONA 

 

Identificació de la sessió: 
Número: 1 
Data: 16 de febrer de 2023 
Caràcter: ordinari 
Horari: de 16.30 a 18.30 hores 
Lloc: Centre LGTBI de Barcelona 
 
Assistents 
Presidenta del Consell 
Laura Pérez Castaño, quarta tinenta d’alcaldia, de Drets Socials, Justícia Global, 
Feminismes i LGTBI 
 
Vicepresident associatiu 
Rodrigo Araneda Villasante, Associació Catalana per la Integració d’Homosexuals, 
Bisexuals i Transsexuals Immigrants (ACATHI) 
 
Secretària tècnica 
Meritxell Sàez i Sellarès 
 
Representants dels grups municipals de l’Ajuntament de Barcelona  
Núria Clotet (Grup Municipal d'ERC)  
Alberto Lacasta (Grup Municipal del PSC) 
 
Entitats i altres organitzacions 
ACATHI - Associació Catalana per la Integració d’Homosexuals, Bisexuals i 
Transsexuals (Rodrigo Araneda) 
Fundació Privada Enllaç (Paulina Blanco) 
GAG - Grup d’Amics Gais, Lesbianes, Transsexuals i Bisexuals (José Benito) 
Gais Positius (Quim Roqueta) 
Cambra LGTBI+ (Dani Morales) 
Generem! (Silvia Sicore) 
 
Departaments municipals i altres organismes  
Maria Rengel, Direcció de Feminismes i LGTBI 
Olga Arisó Sinués, cap del Departament de Promoció dels Drets de les Dones i LGTBI 
Francisco Miñan Medina, tècnic del Departament de Promoció de Drets de les Dones i 
LGTBI 
 
Persones convidades 
Sònia Ezquerra (coordinadora del dispositiu Transocupació, Barcelona Activa) 
Stop Sida (J. Sebastian Meyer Guignard i Gerard Funés) 
 
Excusen l'absència 
Casal Lambda (Jordi Samsó) 
FLG (Katy Pallàs) 
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Ordre del dia 
 

1. Salutació i benvinguda. 
2. Lectura d’excuses i delegacions. 
3. Informació sobre el programa TransOcupació. 
4. Presentació de la resolució sobre el posicionament polític del Consell sobre els 

drets de les persones LGTBI+ que exerceixen el treball sexual a proposta de la 
vicepresidència i de l’associació Stop Sida. 

5. Informació sobre el procés de renovació de la Permanent i la vicepresidència 
del Consell. 

6. Informació sobre el procés d’elaboració del Pla d’accions LGTBI 2023. 
7. Informació sobre temes d’interès per al CMLGTBI de la presidència i 

vicepresidència. 
8. Torn obert de paraules, si escau. 

 
Desenvolupament de la sessió 
 
1.  Salutació i benvinguda. 
 
La presidenta dona la benvinguda a la sessió i explica l'ordre del dia.  
 
Explica que la sessió coincideix amb el dia que la llei trans ha arribat al Congrés dels 
Diputats, una llei on des del Consell LGTBI s’ha pogut aportar i treballar, i era un 
moment molt esperat. Exposa que és la primera llei que lluita per la despatologització 
d’una manera clara i que reconeix l’autodeterminació de gènere.  
 

2.  Lectura d’excuses i delegacions. 

La secretària anomena les entitats que han excusat la seva absència: Jordi Samsó 
(Casal Lambda) i Katy Pallàs, de l'Associació de Famílies LGTBI (FLG). 
 
La secretària comenta la documentació que es presenta a les carpetes. Destaca que 
en aquesta sessió hi ha tres actes per aprovar. Recorda que s'està actualitzant la 
transcripció d'actes que estaven pendents de transcriure, revisar i aprovar. Procedeix a 
demanar als membres de la Permanent possibles esmenes. En no donar-se'n cap, 
aquestes queden aprovades.   
 
Paulina Blanco, de la Fundació Enllaç, comenta que les actes s’entreguen en terminis 
llargs i això dificulta validar-les, ja que no se'n recorda el contingut. Per tant, proposa 
que les actes s’entreguin al més aviat possible després de cada reunió per poder 
revisar-les.  
 
Olga Arisó, cap del Departament de Promoció dels Drets de les Dones i LGTBI, recull 
la proposta i comenta que s’està treballant per enviar les actes a curt termini. Explica 
que, anteriorment, com que no hi havia personal de suport, es van quedar pendents 
les actes durant els anys de la covid i que actualment s’està actualitzant tota la 
informació. Comenta que està d’acord amb l’aportació de Paulina Blanco. 
 
La secretària exposa que està molt d’acord amb l’aportació de Paulina Blanco i que 
s’està treballant per actualitzar la revisió de les actes que queden pendents i enviar les 
actes al més aviat possible. 
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3.  Informació sobre el programa TransOcupació. 
 
Sònia Ezquerra, de Barcelona Activa, és coordinadora de programes d’inserció laboral 
i explica el nou dispositiu TransOcupació. 
 
TransOcupació és un dispositiu d’inserció sociolaboral en què es fan itineraris 
personalitzats d’orientació i recerca de feina adreçats a persones trans. Aquest 
dispositiu vol donar resposta a les dificultats afegides que presenten les persones 
trans en situació d’atur que volen incorporar-se al mercat de treball. Aquest dispositiu 
està emmarcat en el Pla municipal per la diversitat sexual i de gènere i l'Acord de 
ciutat per a l’ocupació de qualitat 2020-2030. 
 
Explica que fa quasi un any que s’han constituït com a servei, anteriorment era un 
programa i s’ha consolidat com un dispositiu més de Barcelona Activa. 
 
Aquest servei promou el treball del vincle entre la persona tècnica i la participant, i es 
fa un acompanyament i seguiment personalitzat. L’equip tècnic i d’atenció està format 
en temàtiques trans. Fomenta la complementarietat amb recursos generalistes 
ocupacionals de Barcelona Activa i de ciutat. Inclou el treball amb les empreses, per 
sensibilitzar-les i promoure la incorporació de persones trans a les seves plantilles.  
 
Els objectius són els següents: 
 

- Millorar l’ocupabilitat i l’autonomia de les persones participants. 
- Donar resposta a les dificultats afegides envers la recerca de feina pel fet de 

ser una persona trans. 
- Augmentar la inserció laboral de les persones trans. 

 
El servei va començar a funcionar el 2019 i es van atendre 21 persones. El 2020 es 
van atendre 95 persones. El 2021 es van atendre 118 persones i el 2022 es van 
atendre 133 persones. Aquest dispositiu atén persones trans en situació d’atur o 
millora de l’ocupabilitat de la ciutat de Barcelona.  
 
El dispositiu TransOcupació ofereix acompanyament per part d’una tècnica referent del 
programa TransOcupació i un disseny personalitzat d’itinerari d’inserció. També ofereix 
orientació laboral i formativa vers sectors i perfils que s’ajustin al de cada persona, i 
complementarietat amb els recursos més adients a cada cas: capacitació de 
competències transversals i clau, formació tecnicoprofessional, formació en tècniques i 
estratègies de recerca de feina, etcètera. S’ofereix prospecció i intermediació per a la 
inserció laboral en les empreses, i es fomenta la incorporació de les persones trans al 
mercat laboral ordinari, i la contractació mitjançant clàusules socials de contractació 
responsable. Per últim, s'ofereix un seguiment de la inserció laboral per al 
manteniment de l’ocupació. Cal destacar que el servei treballa coordinadament amb el 
Centre LGTBI de Barcelona i amb entitats sociolaborals de la ciutat que treballen amb 
persones trans.  
 
El contacte és transocupacio@barcelonactiva.cat, i els punts d’actuació són els 
següents: 
 

- Les Corts Activa - Cristalleries Planell. Doctor Ibáñez, 38. 08014 Barcelona (les 
Corts) 

 
- El Convent de Barcelona Activa. Pl. Pons i Clerch, 2. 08003 Barcelona (Ciutat 

Vella) 
 

mailto:transocupacio@barcelonactiva.cat
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De les dades amb relació a l’atenció del 2022, com s’esmentava anteriorment, s’han 
atès 133 persones. D’aquestes persones, sobretot s’han incorporat per sol·licitud 
directa al servei (63%), i derivades del Centre LGTBI o altres serveis de la ciutat 
(18%). Amb relació als perfils que s’han atès, han estat dones trans, un 64%; homes 
trans, 21%, i gènere no binari, 14%. Amb relació a la nacionalitat: espanyola, un 
46,4%, i fora de l’Estat espanyol, 53,5%. La franja d’edat més atesa és la de menors 
de 25 anys i d'entre 30 i 44 anys. El 2022 s’ha aconseguit un 45% d’inserció laboral, 
61 persones, però amb 80 contractes, és a dir, que hi ha persones que han tingut més 
d’un sol contracte. 
 
El dispositiu TransOcupació és el referent del servei de la Generalitat de SOCtrans*, ja 
que no hi ha una oficina específica del SOC a Barcelona.  
 
Les ofertes de clàusules socials es gestionen des del TransOcupació i són les que 
surten a licitacions de l’Ajuntament, que fan referència a la contractació de persones 
amb risc d’exclusió social o amb situació d’atur. Per tant, donen resposta a aquestes 
empreses que han guanyat una licitació amb aquesta clàusula, i donen suport a la 
recerca de perfils de persones que compleixen els requisits.  
 
Tot seguit es comparteixen experiències de persones usuàries: 
 

- Jet Arias: https://www.youtube.com/watch?v=Z0W-iHjoldQ  
- Alistair Montes: https://www.youtube.com/watch?v=DQeNhpaPSy4  
- Carla Agulló: https://www.youtube.com/watch?v=d77CqoNU93o  
- SandraVilaseca:https://www.youtube.com/watch?v=URZ64Gq5Cz4&list=PLA93

759859B2D753F&index=13  
 
Quim Roqueta, de l'associació Gais Positius, pregunta quin és l’itinerari que fa una 
persona que s’adreça al servei. 
 
Sònia Ezquerra, de Barcelona Activa, explica que és un servei obert, per tant, no té 
una durada determinada. Comenta que sempre, primer de tot, es fa una primera 
entrevista diagnòstica, i tot seguit, s’elabora un pla de treball consensuat amb la 
persona usuària. D’aquesta manera, es tracen les línies d’acció amb relació a la 
recerca de formació o de feina. Hi ha la possibilitat de treballar-ho individualment o 
col·lectivament, sempre que la persona ho vulgui, ja que de vegades hi ha persones 
que es troben en un procés de transició i prefereixen més intimitat, i per a aquests 
casos, l’equip tècnic està especialitzat per poder acompanyar-ho. 
 
Paulina Blanco, de la Fundació Enllaç, pregunta com s’apropen les empreses al servei.  
 
Sònia Ezquerra, de Barcelona Activa, explica que arriben peticions d’empreses per 
contractar una persona trans o LGTBI perquè tenen algun servei dins l’empresa o grup 
de treball de diversitat. Van detectar que arribaven ofertes de feina que no podien 
cobrir per manca de perfils professionals i van activar una xarxa d’entitats que també 
rebien aquestes ofertes de feina i podien proposar perfils. També explica que hi ha 
empreses que s’hi han posat en contacte per contractar i rebre una bonificació. 
 
Paulina Blanco, de la Fundació Enllaç, pregunta quin és l’interès de l’empresa en el 
moment de contractar persones del col·lectiu LGTBI, si és que tenen una bonificació o 
és que tenen un reconeixement des de l’Ajuntament, etcètera.  
 
Sònia Ezquerra, de Barcelona Activa, afirma que hi ha incentius per a la contractació. 
Des de Barcelona Activa es crea una línia cada any que s’anomena "Crea feina", que 

https://www.youtube.com/watch?v=Z0W-iHjoldQ
https://www.youtube.com/watch?v=DQeNhpaPSy4
https://www.youtube.com/watch?v=d77CqoNU93o
https://www.youtube.com/watch?v=URZ64Gq5Cz4&list=PLA93759859B2D753F&index=13
https://www.youtube.com/watch?v=URZ64Gq5Cz4&list=PLA93759859B2D753F&index=13
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incentiva la contractació, i et dona punts segons les persones que contractes: 
col·lectius vulnerables, barris de Barcelona, etcètera. 
 
El vicepresident explica que la iniciativa en un inici va sorgir de les entitats, i des de les 
entitats han donat suport al servei per impulsar-lo i que es vagi adaptant a les 
necessitats. Comenta que s’està transformant en un servei cada cop més estable.  
 
Sònia Ezquerra, de Barcelona Activa, comenta que la primera proposta que es va 
presentar de servei va ser el 2015. 
 
La presidenta explica que des que es va començar a dissenyar el servei es tenia clar 
que formaria part de Barcelona Activa per la professionalitat del servei, i que era 
important incorporar-ho dins l’organigrama del servei, com un servei estable i no com a 
projectes específics. Agraeix la dedicació que han mostrat i l'assistència a la sessió 
permanent del Consell LGTBI. 
 
4. Presentació de la resolució sobre el posicionament polític del Consell sobre 
els drets de les persones LGTBI+ que exerceixen el treball sexual a proposta de 
la vicepresidència i de l’associació Stop Sida. 
 
El vicepresident comenta que des de Stop Sida s’ha proposat una resolució sobre el 
posicionament polític del Consell sobre els drets de les persones LGTBI+ que 
exerceixen el treball sexual. Es va enviar prèviament per correu i, tot seguit dona la 
paraula a J. Sebastian Meyer, de l'associació Stop Sida. 
 
J. Sebastian Meyer, de l'associació Stop Sida, explica que Stop Sida fa més de trenta 
anys que treballa temes de salut sexual i des de l’origen era una associació de 
persones LGTBI i de treballadors i treballadores trans del sexe. Últimament, s’observa 
que la temàtica del treball sexual és sobre la taula de debats polítics i que s’està 
començant a prendre decisions en aquest aspecte que afecten directament les 
persones treballadores. Aquest agreujant, comenta, es disfressa darrere de discursos 
que surten per mitjans de comunicació, per exemple, generalitzar la situació en si 
s’està a favor o en contra del treball sexual. Aquesta generalització invisibilitza les 
problemàtiques i conseqüències que genera aquesta situació. 
 
Gerard Funés, de l'associació Stop Sida, comenta que, agafant de referència el 
context actual, al Congrés dels Diputats es troba una llei abolicionista en relació amb el 
treball sexual. Exposa que l’abolicionisme és una de les formes en què es pot abordar 
el treball sexual o una altra forma d’abordar-ho és la postura prodrets. Amb relació a la 
regularització del treball sexual, es considera que no seria gaire efectiu, ja que moltes 
persones que l’exerceixen tenen una situació administrativa irregular, per tant, la 
precarització cap a aquestes persones es mantindria i només beneficiaria un 5% dels 
treballadors i les treballadores sexuals. Amb relació als drets, comenta que fins que no 
es pugui desenvolupar una llei d’estrangeria justa, les persones que han escollit 
aquesta professió puguin tenir les facilitats per exercir-la. Exposa que, com a referents 
amb relació a l’abolicionisme a Europa del treball sexual, es pot agafar el model nòrdic, 
i hi ha dades que certifiquen que les infeccions de malalties de transmissió sexual, 
com el VIH, s’han disparat, ja que un preservatiu era prova de delicte. Actualment, a 
l’Estat espanyol, el treball sexual s’està polititzant i s’ha detectat que s’està parlant 
sense tenir en compte el col·lectiu i sense donar-li veu. Un factor positiu és que estan 
molt més organitzades i, per tant, tenen més força. La resolució que es presenta al 
Consell LGTBI és un pas inicial en el sentit de reclamar a les instàncies que sigui 
necessari, no una implementació d’una llei en pro del treball sexual, sinó que s’escoltin 
les seves veus en els processos que s’estan vivint, ja que estan legislant sobre les 
seves vides sense elles. Es considera que el Consell Municipal LGTBI de Barcelona és 
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un lloc adequat per presentar la resolució, ja que Barcelona ciutat té un historial amb 
relació al treball sexual, com també és la ciutat que va acollir la primera manifestació 
LGTBI i treballadors i treballadores sexuals, la marxa de les Carolines. També 
assenyala la presència del treball sexual masculí, que no és un cas residual, i és 
important que es tingui present. Les clàusules operatives estan dividides en set, i insta 
les entitats i els ajuntaments a donar veu a les treballadores sexuals i, també, a donar 
suport a la causa que es defensa. 
 
El vicepresident comenta que la part més operativa del document és la de les 
clàusules, ja que és la que insta les entitats i els ajuntaments. El procediment per 
aprovar aquesta resolució és el següent: en primer lloc, s’ha d’aprovar a la Comissió 
Permanent per elevar-ho al plenari del Consell LGTBI, i al plenari s’aprovaria. Un cop 
s’hagués aprovat es faria difusió del document. 
 
Quim Roqueta, de Gais Positius, expressa que el Consell LGTBI és participatiu, per 
tant, les resolucions que aprova aquest òrgan de participació molts cops es queden en 
aquesta esfera, i per tant, insta que es pugui elevar la resolució al Ple Municipal de 
Barcelona, perquè de vegades es té la sensació que no va enlloc.  
 
El vicepresident comenta que un cop la resolució s’aprovi des del plenari del Consell 
LGTBI, es pot elevar al Consell Municipal i d’allà es pot portar al Ple Municipal. 
 
Alberto Lacasta, del Grup Municipal del PSC, comenta que es declaren abolicionistes i 
en aquest cas es mantindran en la mateixa posició. Exposa que un dels grans 
problemes del treball sexual són les persones que es troben explotades i 
esclavitzades, per tant, considera que si es parla de drets laborals, d’alguna manera sí 
que s’està plantejant una regularització del treball sexual. 
 
Núria Clotet, del Grup Municipal d'ERC, comenta que respectaran la decisió que es 
prengui des de la comissió permanent. 
 
La presidenta recorda que els grups municipals tenen veu, però no tenen dret a vot.  
 
La secretària explica que ara és el moment que les entitats, si volen, aportin alguna 
esmena o facin alguna consideració a la resolució i si no és el cas, es procedirà a la 
votació per decidir si s'accepta elevar el document a la propera sessió plenària del 
Consell perquè s'aprovi. 
 
La presidenta comenta que per portar la resolució com a declaració institucional es pot 
portar des de la presidència o des d’un grup municipal, però hi ha d’haver un consens 
previ, i en aquest cas no hi és, ja que no hi ha una decisió unitària. Recorda que l’últim 
plenari d’aquest mandat és a l’abril. Explica que el Grup Municipal del PSC va 
proposar sumar-se a la xarxa de ciutats de tràfic i declarar-se com a ciutat 
abolicionista, és el darrer debat que hi ha hagut, i es va posicionar en una postura 
contrària. Per tant, es valora utilitzar la via del Consell Municipal de Ciutat per poder 
elevar-ho. 
 
Gerard Funés, de l'associació Stop Sida, comenta que hi ha pressa per presentar-ho, 
ja que a l’abril es sap que es tramitarà aquesta llei, i per tant, les iniciatives d’aquest 
tipus són per aplanar el camí cap al rebuig de les persones que exerceixen el treball 
sexual i per pal·liar els efectes nocius d’aquesta llei. Per tant, no hi ha pressa, ja que la 
llei s’aprovarà, però sí de poder visibilitzar un posicionament.  
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J. Sebastian Meyer, de l'associació Stop Sida, comenta que és important que aquest 
debat es doni de forma més profunda, i que sobretot, no s’invisibilitzi cap de les 
realitats existents del treball sexual. 
 
El vicepresident considera que la proposta de resolució és apropiada per presentar-la. 
Es procedeix a la votació de la resolució sobre el posicionament polític del Consell 
sobre els drets de les persones LGTBI+. 
 

- A favor: presidència, vicepresidència, Cambra LGTBI+, Gais Positius, 
Generem! i GAG.  

- En contra: No es registra cap vot en contra.  
- Abstencions: Fundació Enllaç.  

 
Es dona per aprovada la resolució sobre el posicionament polític del Consell sobre els 
drets de les persones LGTBI+ per elevar-ho al Plenari del Consell Municipal LGTBI.  
 
Paulina Blanco, de la Fundació Enllaç, comenta que vol exposar que s’absté de la 
votació, ja que no ha pogut fer el traspàs i decidir-ho amb els companys i les 
companyes de la Fundació Enllaç. 
 
5.  Informació sobre el procés de renovació de la Permanent i la vicepresidència 
del Consell. 
 
La secretària informa que hi ha pendent la renovació de càrrecs de la Comissió 
Permanent i la vicepresidència del Consell Municipal LGTBI. També cal escollir quina 
entitat representarà el Consell Municipal LGTBI al Consell de Ciutat, que actualment 
és l'entitat ACATHI. 
 
El vicepresident comenta que en altres moments s’ha pensat a diversificar la presència 
d’entitats en els diferents consells, per tant, tenir representació d’altres entitats que 
tinguin especialitat a l’àrea. 
 
La secretària comenta que caldria renovar aquests tres òrgans i de quina manera es 
vol fer aquesta votació. Hi ha dues opcions: que les entitats es presentin per formar 
part de la Permanent o que les entitats escullin les que consideren que han de 
configurar la Comissió Permanent. La composició de la Permanent és el 25% de la 
composició del Plenari, és a dir, entre unes 12 o 13 entitats. Explica que si s’està 
d’acord que les entitats presentin la seva candidatura, s’enviarà un correu informant 
dels terminis i es farà la votació al plenari previst per al mes d’abril. 
 
Quim Roqueta, de l'associació Gais Positius, comenta que un dels problemes que 
s’observen és la falta de participació. Considera que les entitats han expressat 
reiteradament que l’horari previst per fer les sessions de les permanents i els plenaris 
no és l’adient i, per aquesta raó, hi ha hagut una davallada de la participació. Comenta 
que si es canvia l’horari es podria afavorir la participació d’altres entitats. 
 
La secretària comenta que han estat tres les entitats que ho han posat de manifest. I 
que des de la secretaria s’ha recollit aquesta inquietud però ha estat difícil proposar un 
horari diferent per dificultats d'agenda. Considera que seria bo dedicar un espai a 
parlar sobre els horaris de les sessions tant de permanent com de plenari. 
 
Quim Roqueta, de l'associació Gais Positius, comenta que està d’acord amb la 
proposta, ja que hi ha sessions en què la majoria és personal tècnic de l’Ajuntament o 
representants de grups municipals, i en el cas dels òrgans de participació, s’hauria 
d’afavorir la participació de les entitats. 
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Paulina Blanco, de la Fundació Enllaç, considera que la falta de participació podria 
relacionar-se amb el tema d’horari o també per falta de compromís o excés de feina a 
altres espais, i per tant, no es prioritza el Consell LGTBI. Per tant, considera que els 
òrgans de participació són per cobrir la necessitat de reunir-se, de solucionar 
problemes i per fer escoltar les seves veus a l’Ajuntament o a la Generalitat, i podria 
ser que hi hagi persones que decideixin que altres ho facin i no participar-hi. Per últim, 
comenta que s’ha d’afavorir la participació a les mateixes entitats, ja que considera 
que és una sort poder gaudir d’aquests espais de participació. 
 
El vicepresident comenta que no és un cas aïllat en el Consell LGTBI, sinó que s’està 
detectant en diversos consells participatius. Per aquesta raó, considera que es podria 
replantejar el format dels òrgans participatius i la seva dinàmica. Amb relació a la 
votació de representants, comenta que és important pensar què és el que es vol amb 
aquesta representació i quins objectius es volen traçar, sobretot a la Comissió 
Permanent. Amb relació a la figura de vicepresidència, es requereix proactivitat i 
dedicació. Per últim, agraeix a la Comissió Permanent la confiança que han tingut amb 
la vicepresidència, ja que és l’última sessió permanent que estarà ocupant aquest 
càrrec.  
  
6.  Informació sobre el procés d’elaboració del Pla d’accions LGTBI 2023. 
 
Olga Arisó, cap del Departament de Promoció de Drets de les Dones i LGTBI, informa 
del procés d’elaboració del document d’accions LGTBI 2023 que s’està fent. 
 
Una de les necessitats que es va presentar en un inici era reforçar la governança del 
Pla d’accions, i per aquesta raó, es van fer sessions amb la Permanent i el Plenari per 
tal de recollir les propostes de les participants per rebre un retorn de la tasca que 
s’havia desenvolupat.  
 
Arran d’aquesta devolutiva, es va posar en marxa la taula tècnica amb les diferents 
representats de l’organització municipal que tenen plans i programes que han 
d’impulsar. Aquestes persones van rebre un traspàs de tot el que s’havia recollit al 
Consell LGTBI, com també, les línies d’acció que s’havien definit. S’ha obert un procés 
amb cada una de les direccions i amb districtes per acabar de perfilar les accions, i es 
farà la presentació i valoració a la següent sessió plenària prevista per al mes d’abril. 
 
Els àmbits amb els quals s’ha començat a treballar són gent gran, turisme, Institut 
Municipal de Serveis Socials, etcètera. I s’estan començant a impulsar accions. 
 
Per últim, comenta que la intenció d’aquesta taula tècnica és que es reuneixi per fer el 
seguiment de les accions i es pugui presentar un document a finals d’any. I reprendre 
el procés de treball amb les entitats per continuar detectant on s’ha de posar l’accent. 
 
7.  Informació sobre temes d’interès per al Consell de la presidència i 
vicepresidència. 
 
La presidenta informa dels temes d’interès següents: 
 
Informa que des d’entitats del barri de la Marina es va proposar que la nova plaça que 
s’ha construït al barri, al passeig de la Zona Franca, davant del Centre Cívic Pepita 
Casanellas, s’anomeni plaça de l’Orgull LGTBI+. Es proposa treballar alguna escultura 
perquè estigui a la plaça. S’està treballant al Nomenclàtor i la setmana vinent passarà 
a la Comissió de Govern. Es preveu tenir la plaça per al mes de juny. De vegades 
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aquests processos, sobretot amb campanyes electorals, es poden endarrerir, però es 
preveu que estigui llesta al juny.  
 
Amb relació al 17 de maig, comenta que hi ha una taula tècnica amb les tècniques 
referents de districtes de Feminismes i LGTBI per parlar de l’organització i les activitats 
que es desenvoluparan. En aquest sentit des de l’Ajuntament no es podrà fer res per la 
campanya electoral i s’insta les entitats que sigui com decideixin.  
 
La secretària comenta que s’ha enviat un correu al Consell perquè les entitats que 
vulguin facin les seves propostes o es posin en contacte amb els seus districtes per 
valorar la possibilitat de celebrar aquesta diada. I així, si  els districtes ho valoren i els 
és possible, es puguin postular per commemorar el 17 de maig al seu territori. Hi ha de 
termini fins el 28 de febrer per rebre les propostes de districte per part de les entitats. 
La setmana vinent, hi ha prevista la taula tècnica amb les referents de Feminismes i 
LGTBI dels districtes.  
 
La presidenta comenta que hi ha una proposta a recuperar del 2018, en què va sorgir 
la idea de recordatori i homenatge al cinema Niza a demanda del FACG. També hi ha 
la proposta de posar una placa commemorativa al final de la Rambla, que fins que no 
acabin les obres de la Rambla no es pot fer. 
 
Amb relació a la Insòlita de Gràcia, una iniciativa de segon nivell de cooperatives 
d’àmbit feminista i LGTBI que s’emmarca en un treball de democratització de les cures 
i economia solidària. El plantejament és com es treballa la perspectiva de gènere i 
LGTBI en el món cooperatiu. Per tant, es genera una xarxa de diferents cooperatives, 
s’estan consolidant i estan treballant molt bé. S’està treballant per fer la cessió de local 
al barri de Gràcia, a la plaça de la Vila. 
 
La presidenta explica que el dia 9 de febrer de 2023 s’ha fet un minut de silenci per la 
veïna assassinada al barri de Sant Martí. Des de l’Ajuntament de Barcelona s’ha 
tractat com un feminicidi, per tant, en el marc de violència masclista. Es va fer el 
gabinet de crisi, que està emmarcat com a protocol que es va fer des del Consell de 
les Dones el 2015. S’activa el protocol de dol, i comparteix que, en aquest cas, es 
podran revisar les diferents mirades dels serveis implicats per poder entendre què ha 
passat i com s’actua en el cas que sigui una dona trans. Ha estat un cas que en l'àmbit 
intern ha fet aprendre molt i revisar la mirada. Explica que el Protocol de dol, un cop 
confirmat el feminicidi per Mossos d’Esquadra, reuneix tots els serveis implicats per fer 
una revisió de tot el recorregut, ajuda molt a pensar si hi ha hagut errors o no, i què 
s’ha aplicat i funcionat i què no.  
 
Paulina Blanco, de la Fundació Enllaç, pregunta quina és la consideració que hi ha de 
la violència de les persones LGTBI, si és diferent d’una parella heterosexual. 
 
La presidenta comenta que la màxima diferència és la consideració legal. En aquest 
cas, la llei catalana pel dret a l’erradicació de les violències masclistes del 2018 ja 
incorpora les dones trans com a víctimes de violència masclista. Ser víctima de 
violència masclista comporta tenir accés a uns drets, per exemple el de la protecció, 
indemnització a la família, protecció dels menors, etcètera, que no tenen la resta 
d’assassinats per violència de gènere que no són considerats. La diferència legal és 
que el Codi penal està regit per la Ley orgánica integral de violencia de género. En 
aquest cas hi havia dubte, encara no es sap si es tractarà des de l’àmbit penal. De 
forma generalitzada de violència masclista, en l'àmbit català, estan girant cap a 
l’atenció de dones trans, però no parelles del mateix sexe. En el cas de la ciutat de 
Barcelona, aquesta diferència no es fa. 
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El vicepresident informa dels temes d’interès següents: 
 
Recorda que es va fer l’homenatge a Empar Pineda celebrat el 15 de desembre passat 
al Centre LGTBI. Es valora que és una bona pràctica. Amb relació a aquest tema, 
exposa que es va enviar un correu perquè el Consell de Ciutat feia la votació de les 
medalles d’honor, i ningú va contestar, comenta que és molt important que es proposin 
organitzacions o persones. 
 
La secretària explica que l’entitat Chrysallis es va posar en contacte per postular l’Ana 
Valenzuela per a la Medalla d'Honor de Barcelona, però el termini s'havia acabat feia 
24 hores. Des de la secretaria del Consell es va contactar amb el Consell de Ciutat, 
que va confirmar que havia de denegar la petició pel fet d'estar fora de termini. En tot 
cas, des del Consell de Ciutat, es va informar que només podien plantejar dues 
propostes, escollides per votació, de les quinze que s’havien rebut. I també que hi 
havia altres vies per proposar entitats o persones per a les medalles d'honor de la 
ciutat. Una podia ser a través d’un districte i una altra a través d'un grup polític. I que hi 
havia de termini fins el 23 de febrer. 
 
El vicepresident continua amb els temes d’interès: 
 
El 31 de març és el dia de la visibilitat trans, normalment es fa a Sant Andreu, encara 
no se sap on es farà, però s’està treballant en aquesta línia. 
 
Amb relació al 26 d’abril, el dia de la visibilitat lèsbica, no hi ha cap proposta, i s’insta si 
alguna entitat vol proposar alguna acció, ja que és un dels temes que queden al 
marge.  
 
8.  Torn obert de paraules. 
 
Quim Roqueta, de l'associació Gais Positius, recupera el tema del manteniment del 
monument de la plaça de la Ciutadella, ja que s’acosten les dates de maig i juny, i fa 
anys que es demana que es dignifiqui aquest espai. S’entén que per al curt termini no 
es podrien fer obres per elevar-lo, però sí que es podria posar una placa indicant el 
que és. És un espai que està degradat i que s’ha de dignificar, també per tot l’esforç 
que va significar aconseguir-lo. Demana que s’acceleri la creació d’una placa que 
informi de què significa. 
 
Paulina Blanco, de la Fundació Enllaç, comenta que als jardins de Montjuïc hi ha un 
monument en record a les persones amb VIH, i considera que tots aquests elements 
s’han de cuidar. No es poden llegir els continguts i estan molt degradats. 
 
El vicepresident comenta que hi ha els jardins de Safo, que estan totalment oblidats i 
és un dels jardins més antics de representació del col·lectiu LGTBI. 
 
La presidenta comenta que s’ha intentat per moltes vies, però que depèn de diversos 
departaments de l’Ajuntament, però que es tornarà a fer la petició, ja que hi ha hagut 
un canvi en la persona referent de Patrimoni. 
 
Paulina Blanco, de la Fundació Enllaç, informa que s’ha presentat una guia amb la 
perspectiva LGTBI per a les residències i centres de dia per a persones grans, i ha 
estat elaborada des d’un grup de treball del Consell Nacional. Per últim, comenta que 
la ciutat de Barcelona no és segura per a la gent gran, ja que es troben molts 
obstacles en sortir al carrer. Considera que manquen espais tranquils per a la gent 
gran i que el trànsit, tant de vehicles motoritzats com de bicicletes i patinets s’hauria de 
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regular diferent perquè esdevenen situacions perilloses. Reivindica que les persones 
grans han de sortir al carrer sentint-se segures. 
 
La presidenta agraeix i recull l’aportació que fa Paulina Blanco. Exposa que és cert 
que una ciutat gran com Barcelona pot ser focus de conflicte, però l’aposta de 
l’Ajuntament ha estat clarament pel vianant i, de fet, s’han trobat crítiques per aquesta 
priorització a la gent que viu l’espai públic amb o sense discapacitat, per la gent gran, 
pels infants, per la pacificació de les escoles, per l’aposta per les superilles, etcètera. 
És una aposta per la reducció de l’espai del cotxe i per la seguretat. Sempre s’ha de 
continuar millorant, i s’ha de continuar facilitant mobiliari urbà i pacificant la ciutat.  
 

S’aixeca la sessió a les 18.00 hores i 30 minuts.  

 


